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Ízek, borok, hagyományok, érdekes és értékes programok
Pomlé Fesztivál 2014

Az évről évre színesebb és 
színvonalasabb programok-
kal teli rendezvény a szom-
bati (augusztus 30.) rossz 
idő ellenére idén is nagy 
látogatottsággal dicsekedhe-
tett. A kültéri rendezvények 
sikerének fő alakítója az 
időjárás, s az idei, szombati 
eső is rányomta bélyegét a 
fesztivál műsorára, látoga-
tottságára. Tavaly a fesztivál 
második, verőfényes napján 
kb. 3000-en látogattak ki a 
Pomléba, idén „csak” 1800-
an. Aki azonban ezen az 
esős napon is eljött, minden 

bizonnyal jól érezte magát, 
hisz reggeltől késő estig foly-
tak a réten és a színpadon is 
a programok.
Az ünnepnapok kegyes ala-
kulásának köszönhetően 
az idei fesztivál már péntek 
(augusztus 29.) kora dél-
után megnyithatta kapuit. 
Pénteken 13.00 órakor nyílt 
az Ízek utcája és a Borutca, 
melyen 19 neves hazai és 
külföldi borász kínálta válo-
gatott borait a hangulatos 
borházak ablakaiból. A réten 
a program 3 órakor kezdő-
dött a helyi Prvosienka és a 

gyergyószentmiklósi Hóvi-
rág néptáncegyüttesek inte-
raktív táncházával. Őket a 
Bíró Kánság Lovasíjász Egye-
sület látványos bemutatója 
követte. A színpadon 18.00-
kor kezdődött a magyaror-
szági FolkError fergeteges 
koncertje, majd 20.00 órakor 
a Moson Big Band repítette 
el a közönséget a múlt szá-
zad harmincas éveinek zenei 
világába. A pénteki feszti-
válnap éjjel 2 óra körül ért 
véget. 
Szombaton délelőtt 10.00 
órakor indult a fesztivál 
a Csodarétnek elnevezett 
Pomlé-beli tisztáson, ahol 
18 kézműves, népi játékok és 
játszóház várta a gyermeke-
ket. 11.00 órakor a Hórihor-
gas Hujákolók gólyalábas 
csapata a Sárkányármány 
című bábos előadással lépett 
a gyerekek elé, ők reggel a 
városközpontban is felvo-
nultak, hogy kicsalogassák a 

közönséget a Pomléba. 14.00 
órakor a Stražan Bábszín-
ház Mézeskalácsházikó c. 
előadására került sor. Ekkor 
már erősen lógott az eső 
lába, mely 3 órakor rendesen 
el is eredt. A Holló Együttes 
megzenésített gyerekversek-
ből álló koncertje emiatt egy 
kicsit késett. Az együttes tag-
jait mély elismerés és köszö-
net illeti azért, hogy esőben, 
megfogyatkozott nézőtér 
előtt is előadták fantaszti-
kus koncertjüket. Sajnos, az 
eső a rét programját érintet-
te a leginkább, hiszen az a 
szabad ég alatt folyt. Ennek 
ellenére azonban a kézmű-
vesek nem adták fel, és este 
7 óráig jelen voltak, dolgoz-
tak és játszottak a gyerekek-
kel, akik az eső ellenére is 
szép számmal vettek részt az 
alkotómunkában.
Az eső miatt a színpadon 
is késett a program. Míg a 

Lezárult a Pomlé Fesztivál ötödik évfolyama, melyet szer-
vezőkként ismét nagyon sikeresnek könyvelünk el. Immár 
elmondhatjuk, hogy a fesztivál hagyománnyá vált. A 
somorjaiak által közkedvelt Szüreti Ünnepség hagyományát 
gondoltuk újra öt évvel ezelőtt, öltöztettük új köntösbe egy 
Szlovákia – Ausztria határon átnyúló pályázat keretében. Fel-
építettük és megterveztük a fesztivál arculatát, irányvonalát, 
és kitűztük távlati céljainkat is, melyekhez, reméljük, jövőre 
egy lépéssel közelebb kerülünk.

(Folytatás a 3. oldalon)A gyergyószentmiklósi Hóvirág néptánccsoport

A borutca
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A tervezett időpontra, szeptember elsejére, iskolakezdésre 
körforgalommá alakult a Gútori út és a Halász utca kereszte-
ződése. A közlekedés így folyamatosabbá és biztonságosab-
bá vált a városnak ezen a szakaszán is. 

Századik születésnapját ünnepelte augusztus 1-jén az idősek 
otthonában Lelkesné Manczal Apollónia. Az ünnepeltnek a 
számos gratuláló mellett szívből jövő jókívánságait fejezte ki 
Néveri Sándor, Nagymegyer és Bárdos Gábor, városunk pol-
gármestere is. 

A nyár folyamán sok tömbház előtt szemet gyönyörködtető 
virágágyások jelentek meg. Az elkövetkező években talán 
érdemes lenne versenyt hirdetni A legszebb virágágyás cím-
mel!   

Bárdos Gábor, városunk polgármestere július 28-án fejezte ki jókívánságait azon polgártársainknak, akik júliusban töltötték 
be 70., 75., 80., 85 és ennél több életévüket (baloldali kép). Az augusztusi ünnepelteket Pogány Tibor alpolgármesterrel 
egyetemben augusztus 26-án köszöntötte.   

Városunk alapiskoláinak szociálisan rászoruló tanulói az 
önkormányzat jóvoltából idén júliusban is egynapos kirán-
duláson vethettek részt. Ezúttal Modorban és Vöröskőn jár-
tak.          
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Ízek, borok, hagyományok...
fellépők a színpad mögötti 
fedett aulában várták, hogy 
elálljon az eső, nagy meg-
lepetésre a közönség eser-
nyőkkel és esőkabátokkal 
védve magát gyűlt össze a 
színpad előtt. Minden tisz-
telet a somorjaiaké, akik eső-
ben, kitartóan, s nem utol-
sósorban lelkesen nézték, 
tapsolták, majd a későbbi 
órákban tombolták végig az 
előadásokat, koncerteket. A 
szervezők ezúton is köszö-
nik a közönség fellépők 
iránt tanúsított szeretetét, 
tiszteletét.
A délutáni folklórprogram-
ban a somorjai Prvosienka, 
a Kis és Nagy Csali, a Csalló 

néptáncegyüttesek és a Csa-
li és Csalló zenekarok adtak 
mintegy másfél órás műsort. 
Őket a pozsonyi világzenei 
Banda zenekar koncertje 
követte. Este lépett a szín-
padra a gyergyószentmiklósi 
Hóvirág néptáncegyüttes 
„Nyissuk ki a nagykaput!” 
című, meghatóan gyönyörű 
műsorával. A kései órákra is 
maradó fesztiválozó közön-
ség bizonyára nem csalódott 
a Lakatos Róbert nevéhez 
fűződő Rendhagyó Prímás-
találkozó koncertjében, mely 
méltó befejezése volt a 2014-
es Pomlé Fesztivál program-
jának.  
Úgy gondoljuk, van még 
sok javítanivaló a szervezés-
ben. Minden építő kritikát 
szívesen fogadunk, de van 

még nagyon sok jó ötle-
tünk is, melyeket a jövőben 
reményeink szerint megva-
lósíthatunk, hisz a Pomlé 
városi park rengeteg lehe-
tőséget kínál. A fesztivál 
látogatottsága bizonyíték a 
somorjaiak és környékbeliek 
jó ízlésére, hisz nem köny-
nyed „celebeket”, letűnt 
haknicsillagokat hívunk a 
Pomlé Fesztiválra, nem falu-
napot szervezünk, hanem 
egy különleges, igényes 
programstruktúrán alapuló, 
valódi fesztivál kiépítése a 
célunk. A szimbolikus belé-
pődíjért pedig (idén két nap-
ra 2 euró volt felnőtteknek) a 
közönség kétnapos sokrétű 
programot kap cserébe.  

A szervezők ezúton is köszö-
nik a támogatók anyagi 
hozzájárulását, nélkülük 
nem sikerült volna ennyire 
színes programot össze-
hozni. Külön köszönet a 
fő támogatóknak: Somorja 
város önkormányzatának 
és a Szlovák Köztársaság 
Kormányhivatalának, mely 
a Kisebbségi Kultúrák Prog-
ram 2014 keretében támo-
gatta a fesztivált. Szintén 
támogatta a fesztivált a 
Pontis Alapítvány, a Csal-
lóköz – Területi Idegenfor-
galmi Szövetség, a Nyugat-
Szlovákiai Villamos Művek, 
az OTP Bank. 
Találkozzunk újra a Pomlé 
Fesztiválon 2015. augusztus 
utolsó hétvégéjén!

Nagy Myrtil

(Befejezés az 1. oldalról)

F o t ó v e r s e n y
Kiíró: Somorja Város Önkormányzata 
Téma: Arckép (portré)

Versenyszabályzat
A versenyben csak amatőr fotósok vehetnek részt. 
A versenyzők három kategóriában versenyezhetnek:
A  kategória – 10-14 éves korosztály
B  kategória – 15-18 éves korosztály
C kategória – 18 év feletti versenyzők

A fotókra vonatkozó szabályok:
A fotókat JPG formátumban, CD-n kell beküldeni az 
alábbi címre: 

Mestský úrad, Hlavná 37, 931 01 Šamorín 
Személyesen is leadhatók a városházán az iktatóban 

(földszinti ajtó jobbra).
Egy versenyző legfeljebb 6 fotóval nevezhet be a ver-
senybe, a fotók terjedelme 5 MB/fotó lehet.
A CD-n külön fájlban a következő adatokat kell feltün-
tetni:
A versenyző vezeték- és keresztneve, születésének dátu-
ma, pontos postacím és e-mail-cím, a fotók témája, a 
képek címe, a fényképezőgép típusa.

További információ: www.samorin.sk

Beküldési határidő: 2014. szeptember 30. 

A Meseréten...

Világszerte szükségét érzik 
a békeszerető emberek – 
annál is inkább, mivel napja-
inkban félelmetesen hasonló 
helyzet alakult ki –, hogy a 
századik évfordulón megem-
lékezzenek az áldozatokról, 
a mártírokról és hősi halot-
takról. Egyrészt mert meg-
érdemlik tiszteletünket és 
főhajtásunkat s hogy meg-
őrizzük áldozatuk emlékét, 
másrészt hogy tudatosítsuk: 
hasonló, még szörnyűbb 
kataklizma napjainkban is 
leselkedhet mindnyájukra. 
Emiatt is fontos, hogy e szo-
morú évfordulón felhívjuk 
erre a figyelmet és napja-
inkban is erősítsük a népek 
közötti megértést, szolidari-
tást.
Ezért a Csemadok somorjai 
és tejfalui szervezete a város 
vezetésével karöltve emlék-
ünnepséget szervez, amely-
nek részét képezi a világ-

háborúban elesett hősök 
emléktáblájának megkoszo-
rúzása a somorjai katolikus 
és a református templom-
ban, a tejfalui temetőben, 
valamint az egykori helyi 
hadifogolytábor orosz és 
olasz halottainak emlékmű-
vénél a somorjai temető-
ben.
A terv szerint október 9-én 
Horváth Lajos helytörté-
nész tart előadást a Zalabai 
Zsigmond Városi Könyvár-
ban a helyi hadifogolytábor 
– ahol a háború négy éve 
alatt százhuszonötezren 
(!) fordultak meg – lakói-
nak életéről. Október 10-én 
kerül sor ünnepi műsor kere-
tében Kovács László törté-
nész előadására a művelődé-
si házban az első világhábo-
rú kirobbanásának előzmé-
nyeiről, okairól, lefolyásáról 
és következményeiről. 

Ozogány Ernő

a nagy háború 
centenáriumán

Száz éve annak, hogy kitört az első világháború, amely mére-
teiben és borzalmaiban is valamennyi korábbi fegyveres har-
cot felülmúlt. Sőt következményeiben még a nála véresebb 
második világháborún is túltett: óriási birodalmak bomlottak 
fel, a vesztes országokat példátlan mértékben megbüntették: 
területüket felszabdalták, lakosaik millióit juttatták kisebbsé-
gi sorsba. 
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plazmaerőmű somorján???

A plazmaerőmű működése lai-
kus szemmel és dióhéjban így 
írható le: a plazmareaktorban 
nagyon magas hőfokon és 
limitált mennyiségű oxigén 
jelenlétében a bevitt anyag 
(esetünkben a hulladék) 
alkotóelemeire bomlik. A 
hőbontás során egyrészt szi-
lárd maradékanyag, valami-
féle megüvegesedett salak és 
kiolvadt fémek keletkeznek, 
valamint különféle gőzöket 
és gázokat tartalmazó gáz-
nemű elegy. Ezen anyagok 
mennyisége,  összetétele, 
szennye zőanyag-tartalma 
függ a bevitt hulladék jellem-
zőitől és a berendezés szerke-
zeti kialakításától, ill. az üze-
meltetési paraméterektől. A 
szilárd halmazállapotú üve-
ges anyag, amennyiben nem 
tartalmaz környezetre veszé-
lyes anyagokat, felhasznál-
ható útépítésre, ha viszont 
tartalmaz, akkor veszélyes 
hulladékként kezelendő a 
továbbiakban. A keletkezett 
gáz és gőznemű elegy tisztí-
tási és egyéb kémiai folyama-

tok során további alkotóele-
meire bomlik. Felhaszálható 
a továbbiakban különféle 
technikai gázok előállítására, 
mint például az oxigén, nit-
rogén stb. Mindezen folya-
matok végterméke pedig az 
ún. szintézisgáz, amely a 
berendezés gázturbinájában 
kerül elégetésre, villamos 
energiát termelve. A távozó 
égéstermékek mennyisége, 
összetétele függ a szintézis-
gáz összetételétől, valamint 
a berendezés üzemelteté-
si paramétereitől. Ennyit 
a műszaki dolgokról – aki 
bővebb és pontosabb infor-
mációt óhajt, az lapozza fel 
az ezzel foglalkozó szakiro-
dalmat.
Ami nekem nem hagy nyug-
tot ezzel kapcsolatban: a 
technológia népszerűsítői 
minden fórumon úgy nyi-
latkoznak, hogy az új tech-
nológiának nincs köze az 
égetéshez, így csak minimá-
lisan terhelné a környezetet. 
Na, mármost, ha ez így igaz, 
akkor az Amerikai Egyesült 

Államok Környezetvédelmi 
Hivatal és az Európai Unió 
hivatalos besorolása ezek-
re a létesítményekre miért 
hulladékégető, függetlenül 
attól, hogy konkrétan milyen 
technológiát alkalmaznak? 
Sajnos, a hazai jogszabályok 
már nem fogalmaznak ilyen 
pontosan. Tehát ha a beso-
rolás hulladékégető, akkor a 
kibocsátott szennyező anya-
gok összetétele is hasonló 
– nagy valószínűség szerint 
a környezetkárosítás  és a 
lakosság egészségére gyako-
rolt káros hatások is azono-
sak. Számtalan tanulmány 
kimutatta, hogy a hulladék-
égetők közelében termesz-
tett növényekben, az ott élő 
emberek és állatok szerveze-
tében megnőtt a káros anya-
gok koncentrációja, maga-
sabb a tüdő- és daganatos 
betegségek aránya, nő a gye-
rekkori rák valószínűsége, a 
születési rendellenességek 
száma.  Természetesen ezek 
az egészségügyi problémák 
nem egyik napról a másik-
ra alakultak ki, hanem több 
évtized alatt... így gyakorlati 
tapasztalatok hiányában nin-
csenek negatív példák.
A másik dolog, amivel nem 
értek teljes mértékben egyet, 
ami az ilyen berendezések 
népszerűsítésekor előkerül, 
hogy ez mennyire biztonsá-
gos, környezetbarát és olcsó 
„zöldenergiát“ biztosító eljá-
rás. A szakirodalmat vagy az 
internetet böngészve aztán 
azt olvassa az ember, hogy az 

Egyesült Államoktól kezdve 
Nagy-Britannián, Németor-
szágon, Franciaországon, 
Japánon keresztül Ausztráli-
áig számos helyen helyeztek 
üzembe ilyen plazmaerőmű-
veket az 1990-es évek végétől. 
A technológia kiforratlansá-
gának köszönhetően szinte 
mindegyik állandó üzemza-
varokkal küzd, vagy bezár-
ták vagy áttért a jobban fize-
tő gumi-  és veszélyes meg 
radioaktív hulladékok meg-
semmisítésére. 
Mint minden ipari létesít-
mény, az ilyen jellegű beren-
dezések is csak bizonyos 
kibocsátási és légszennyezési 
határértékek betartása mel-
lett üzemeltethetőek. Ezek 
a mérések a mai modern 
műszerekkel már aránylag 
megbízhatóak, de ezek min-
dig csak egy bizonyos szeny-
nyező anyagra vonatkoznak, 
és nem veszik figyelembe a 
több tucat szennyezőanyag 
együttes hatását...  
Ami pedig az olcsóságot ille-
ti, a technológia, mint mond-
tuk, még új, nem kiforrott, 
hiányoznak a megbízható 
költségszámítások... Ráadá-
sul bizonyított tény, hogy a 
hagyományos égetők környé-
kén jelentősen csökken az 
ingatlanok értéke, ami sem a 
városnak, sem az ott lakóknak 
nem előnyös.
Tehát föltenném a költői kérdést: 
Kell ez nekünk? 

Kocsis Arnold mérnök,
a városi hivatal környezetvédelmi 

szakosztályának vezetője

Korunk rákfenéje a szemét, „termeljük” is becsületesen.  
Aztán meg igyekszünk megszabadulni tőle minden elkép-
zelhető módon: tengerbe süllyesztjük, föld alá, elhagyott 
bányákba, barlangokba tesszük, szeméttárolóinkban hegyeket 
építünk belőle, elégetjük, különválogatva pedig újrahaszno-
sítjuk némely alkotóelemét. Újabban pedig vegyi úton, hőke-
zeléssel vagy ezek kombinációjával igyekszünk megsemmi-
síteni, energiát, illetve üzemanyagot nyerni belőle. Somorját 
pedig az a megkérdőjelezhető „megtiszteltetés” érte, hogy  
városunk határában szándékoznak egy ilyen új, termikus tech-
nológiát alkalmazó hulladékmegsemmisítő plazmaerőművet 
építeni.

A Somorjáért Polgári Társulás azt követően, hogy az SZK Környezetvédelmi 
Minisztériumának honlapjáról tudomást szerzett arról, hogy városunk terüle-
tén hulladékégető megépítését tervezik, augusztus 13-án tiltakozó aláírásgyűj-
tésbe kezdett.               (SPT)

európai mobilitási hét
A Szlovák Környezetvédelmi Ügynökség a Tisztább levegő-
ért kampány keretében a szlovákiai városokban fenntartható 
közlekedést támogatva csatlakozik az Európai Bizottság által 
szervezett és támogatott programhoz, az Európai Mobilitási 
Hét és Autómentes Naphoz, amelyre minden évben szep-
tember 16-a és 22-e között kerül sor.
A Mobilitási Hét és Autómentes Nap Európa legnagyobb 
közlekedési-környezetvédelmi kampánya. Az önkormányza-
tokat a fenntartható közlekedési intézkedések bevezetésére, 
helyi szemléletformálásra bátorítja annak érdekében, hogy 
a lakosság a gépkocsi használata helyett a kerékpározást, a 
gyaloglást vagy a közösségi közlekedést válassza.
A hét záróakkordja a  szeptember 22-én világszerte megren-
dezésre kerülő Autómentes Nap, amely egyben az Európai 
Mobilitási Hét lezárása.



2014. SZEPTEMBER 5

téravatás, szoborleplezés és emlékezés

A Csemadok somorjai alap-
szervezete és az Immortal 
Polgári Társulás által szerve-
zett ünnepi megemlékezés 
téravatással vette kezdetét, a 
városi művelődési központ 
előtti tér ezentúl a Szent Ist-
ván tér – Námestie svätého 
Štefana nevet viseli. Bárdos 
Gábor, városunk polgármeste-

re felolvasta az önkormányzat 
erről szóló határozatát, majd 
Keresztes Róbert önkormány-
zati képviselő leleplezte a név-
táblát.
Óváry Péter, a Madách Imre 
Gimnázium igazgatóhelyet-
tese, a megemlékezés ünnepi 
szónoka megjegyezte: Ezen 
a napon a Kárpát-medencé-
ben és a nagyvilágban élő 
magyarság közösen és tiszte-

lettel emlékezik múltjának egy 
fontos darabjára. Felidézte a 
magyar állam megalapításá-
nak történetét, István király 
felbecsülhetetlen szerepét a 
keresztény állam kiépítésében. 
Ünnepi beszédét az alábbi 
gondolatokkal zárta: „A tria-
noni békeszerződést követő 
határváltozások következtében 

kisebbségi sorba került felvi-
déki magyarság erőt kell hogy 
merítsen Szent István tetteiből, 
erőt kell hogy merítsen ezer év 
tapasztalatából ahhoz a küzde-
lemhez, amelyet napi szinten 
vív a beolvadás rákfenéjével. 
Merjük vállalni magyarságun-
kat, az anyanyelvünkhöz való 
ragaszkodásunkat olyan szi-
lárd meggyőződéssel és helyt-
állással, ahogy azt elődeink tet-

ték a nehéz időkben, mert ne 
feledjük, a Beneš-dekrétumok, 
a lakosságcsere, a deportá-
lások, a reszlovakizáció és a 
kommunista diktatúra sem 
eredményezett olyan komoly 
létszámcsökkenést a felvidé-
ki magyarság soraiban, mint 
jelenkorunk megállíthatatlan-
nak tűnő folyamata, az asszi-
miláció. Csakis magyarságunk 
vállalása, anyanyelvünk meg-
tartása jelenthet kiutat közös-
ségeink számára.”  
István király újonnan öntött 
szobrát Almássy Péter és Var-
ga János leplezték le, majd 
Almássy Péter az Immortal 
Polgári Társulás nevében 
köszönetet mondott min-
den támogatónak, minden 
somorjai polgárnak, akik egy 
kicsivel is hozzájárultak ahhoz, 
hogy a 2000-ben szintén köz-
adakozásból állított szobor 
új köntöst kapjon, az időjárás 
viszontagságaival szemben 

ellenállóbb anyagból készül-
jön el. Mindezért Mag Gyula 
szobrászművésznek jár hála 
és köszönet, akinek elsőd-
leges érdeme volt abban is, 
hogy a szobor Szent István 
ünnepére elkészült. Az ere-
deti szobor Oskar Košecký 
munkája volt, aki már, saj-
nos, nincs az élők sorában. 
Almássy Péter hálával emlí-
tette a megboldogult Csáder 
Alfréd, Nagy Lennon Tibor 
és Presinszky Lajos nevét is, 
akik sokban segítették társu-
lásuk munkáját.
A szobrot Fördös Jana evan-
gélikus lelkész és Myjavec 
Pál római katolikus plé-
bános áldotta meg, majd 
az emlékezők elhelyezték 
koszorúikat, virágaikat az új 
szobor talapzatához. 
A megemlékezésen közremű-
ködött a Híd vegyes kar és a 
Vox Humana egyházi kórus.

Tóth Ilona

A Szent Korona másolatának útja a templomtól a művelődési házig

Myjavec Pál plébános megáldja a szobrot

Mag Gyula szobrászművész és Almássy Péter

Az Immortal Polgári Társulás köszönetet mond 
mindazoknak, akik felhívásukra reagálva hozzájá-
rultak ahhoz, hogy megújulhatott Szent István szob-
ra: ACJ Kft., Bauer Edit és Győző, Bándy György, Bárdos 
Gábor, Berényi József, Bittera Attila, Bittera Éva, Czafik 
László, Dobsa Ildikó és Edit, Domsitz Júlia, Faragó Zol-
tán, Farkas Imre, Fonód Szilárd, Fülöp Lívia, Gaál Lajos, 
Greman Zoltán és Nagy Myrtil, Gyulai Tibor, Híd vegyes 
kar, Most-Híd párt, Hoffer Zoltán, Horváth Péter és csa-
ládja, ifj. Ürge Károly, Matus Ferenc, Ozogány Norbert, 
Jávorka és Bobek Archstudio, Kontár Zsuzsanna, Kovács 
Koppány, Mayer Csaba, Méry János, Mezey Márta, Magyar 
Közösség Pártja, Móricz Zoltán, Patonyi Tamás, Pogány 
Erzsébet, Pokstaller Lívia, Sármány Ervin, Somorja Hangja 
Polgári Társulás, Szelle Lajos és Aranka, Tóth Imre, Tóth 
László, Ürge Tamás, Vág Beáta, Somorja város önkormány-
zatának sport-  és ifjúsági bizottsága, Végh Endre és család-
ja, Végh Vilmos és családja, Vörös Károly.    

Idén augusztus 18-tól 23-ig tartottak a Szent István Napok 
Somorján. A rendezvénysorozat keretében az augusztus 20-i 
megemlékezés rendhagyó módon szentmisével vette kezdetét 
a katolikus plébániatemplomban. A szentmisét megelőzően 
átszállították a templomba a városi művelődési központban 
kiállított magyar Szent Koronát, majd a misét követően kör-
menet kíséretében visszavitték eredeti helyére, ahol megte-
kinthető volt még este tíz óráig.   
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(Befejezés a múltkori számból)
Id. Czucz József,

a somorjai pékdinasztia 
megteremtője, cukrász- 

és pékmester
(1909 – 1995)

Nemeshodosban szüle-
tett földművescsalád gyer-
mekeként. Szülei négy 
gyermekükkel az 1920-as 
évek első felében költöz-
tek Somorjára. Édesapja 
kivételes közösségi gon-
dolkodásának köszönhető-
en a város lakói számára 
nagyszabású tervek meg-
valósításába kezd, amiről 
a következőképpen tesz 
említést Dömötör Teréz, 
a két világháború között 
alkotó népi író Az éhség 
legendája c. könyvben: „Az 
egyik magyar parasztnak, 
Czucznak hívják, nagysze-
rű ötlete támadt: kultúrhá-
zat épít, mozi-  meg egyéb 
előadásokra alkalmasat.” 
Ám a tervezőmérnök csú-
nyán becsapja, és mindenü-
ket elvesztik, földönfutóvá 
válnak. Ebben a teljesen 
elszegényedett közegben 
növekszik a kis József, akit 
14 évesen előbb Pozsony-
ba adnak inasnak, majd 
Bécsbe kerül. Két mester-
séget is elsajátít: a cukrá-
szatot és a pékmesterséget. 
Tanulmányai mellett – vas-
akarata bizonyítékaként – 
aktívan sportol. Bokszol, 
bicikliversenyeken indul, 
az ausztriai–szlovenszkói 
„Wandervogel” versenyek 
többszörös győztese lesz. 
A segédlevél megszerzése 
után visszatér Somorjára. 
1933-ban nyitja első kis 
pékségét és üzletét, ame-
lyet a változó társadalmi 
és gazdasági körülmények 
miatt kénytelen hétszer 
átköltöztetni és átalakíta-
ni. Kitartásának köszön-
hetően nemcsak megveti 
lábát az iparág többi kép-
viselője között, hanem a 
konkurenseit is megelőzi 
tudásával és eredménye-
ivel. Ezeknek köszönhe-
tően elismertséget szerez 
Somorján és a környéken, 

elnyeri a Czucz Pékség 
nevet – Somorján a mai 
napig fogalom a Czucz-
sarok (a mostani Szolgál-
tatások Háza helyén állt a 
ház és a pékség), és üzletet 
nyit Pozsonyban. Emelke-
dő pályáját a nagy társadal-
mi változások derékba tör-
ték. Vállalkozása az 1948-
ban bekövetkező államo-
sítást még túléli, de 1951-
ben mindenét elveszik. 
Osztályellenséggé válik, 
ám megpróbáltatásait mél-
tósággal viseli, példát adva 
utódainak. Csaknem negy-
ven év elmúltával, a rend-
szerváltáskor még megéri, 
hogy ismét saját családi 
pékségében állhat: a fiai 
által vásárolt műhelyben 
újraindult a Czucz Pékség. 
Idős kora ellenére nagy 
kedvvel és hozzáértéssel 
adta tanácsait utódainak 
egészen 1995-ben bekövet-
kezett haláláig.

Ifj. Czucz József
tervezőmérnök, pékmes-

ter
(1950 – 2003)

Gyermek-  és ifjúko-
rát Somorján töltötte, a 
magyar tannyelvű alapisko-
lában tanult, és a magyar 
gimnáziumban érettsé-
gizett. Utána a pozso-
nyi Műszaki Egyetemen 
folytatta tanulmányait, 
ahol 1975-ben villamos-
mérnöki diplomát szer-
zett. 1976-ban házassága 
révén Közép-Csehországba 
került. Egészen a rendszer-
váltásig Neratovicében dol-
gozott tervezőmérnökként. 
Ezután családjával együtt 
visszaköltözött Somorjára, 
és öccsével, Istvánnal – a 
család hagyományait fel-
elevenítve – visszavásárol-
ta a helyi pékséget, amelyet 
felvirágoztatott és orszá-
gos rangra emelt. Génje-
iben hordozott öröksége 
révén állandóan képezte 
magát. Ennek eredménye-
ként országos méretekben 
is helyreállította a szakma 

rangját, újjáélesztette a 
pékek céhének intézmé-
nyét. Szlovákiában első-
ként tett mestervizsgát 
1998-ban, az ő oklevele 
viselte az 1-es sorszámot. 
Munkája elismeréseként ő 
lett az évszázados hagyo-
mányokkal rendelkező 
Richemont Club első szlo-
vákiai tagja, majd elnöke. 
Ugyancsak ő készítette fel 
1999-ben a szlovákiai cso-
portot a pékmesterek pári-
zsi világbajnokságára, ahol 
újoncként hetedikek lettek. 
Természetéből fakadóan 
segítőkész és adakozó volt, 
folyamatosan támogatta 
Somorja iskoláit, óvodáit, 
az öregek otthonát, a gyer-
mekotthont, a rászorulók 
számára rendszeresen biz-
tosított ingyenkenyeret. 
Aktív részese volt a városi 
közösségek fejlesztésének. 
Alapító tagja volt a Somor-
jáért Polgári Társulásnak, 
ő álmodta meg a doborgazi 
„A kemence titkai” nevű 
hagyományőrző gasztro-
nómiai rendezvényt. A 
betegség korán kikezdte 
az egészségét. 2003-ban 
bekövetkezett korai halá-
lával nagy veszteség érte 
a várost, ám példaértékű 
életműve Somorja öröksé-
gét gazdagítja.

A Somorjai Önkéntes 
Tűzoltó Testület

„Embernek segítség – 
Istennek dicsőség”
A történelmi Magyarország 
területén az 1860-as évek-
ben gróf Széchényi Ödön 
indított lelkes mozgalmat 
a tűzrendészet érdeké-
ben. Somorján 1865-ben 
208 épület égett le. Ez 
a két tényező is sürget-
te a város elöljáróságát a 
tűzoltóőrs megalakításá-
ra. A Tűzoltó Egyesüle-
tek Országos Szövetsége 
(1870) után megalakult a 
Somorjai Önkéntes Tűzol-
tó Őrs (1873).  A legszük-
ségesebb tűzoltószerek és 
felszerelés beszerzési költ-

ségeinek fedezésére a tes-
tület gyűjtést szervezett. 
Somorja város elöljárósága 
400 forintot adományozott 
a célra. Iparosok, vállal-
kozók, közalkalmazottak, 
gazdálkodók, magánfu-
varozók és a magánsze-
mélyek nyújtottak anyagi 
segítséget. 
Széchényi Ödön, a Magyar 
Országos Tűzoltó Szö-
vetség alapítójának fel-
hívására az Úr 1873. évé-
ben elszánt és tettre kész 
somorjai polgárok alapí-
tották a Somorjai Önkén-
tes Tűzoltó Egyletet. Életre 
kelt egy mozgalom, amely 
az egész várost meghódí-
totta. Nemes lelkű elődök 
előtt tisztelgünk, akik az 
élet- és az értékmentés 
szolgálatát meghonosítot-
ták városunkban.
A Somorjai Önkéntes Tűz-
oltó Egylet ma Somorja 
város legrégebbi működő 
és fejlődő civil szerveze-
te. A testület tekintélye az 
eltelt közel másfél évszázad 
alatt tovább emelkedett. 
Korszerűsödött műszaki 
felszereltsége, elmélyült 
baráti kapcsolata a hazai és 
külföldi társszervezetekkel. 
Az egylet eredeti küldetése 
kibővült, és a tűzvédelem 
mellett a kultúra, a hagyo-
mányőrzés és az ifjúságne-
velés terén is fontos szere-
pet tölt be Somorja város 
életében. Jelentőségét 
bizonyítja, hogy városunk 
társadalmi életének for-
málásából napjainkban is 
kiveszi a részét. A testület 
fúvószenekara, amelynek 
gyökerei szintén a XIX. szá-
zadba nyúlnak vissza, mél-
tó módon képviseli a szer-
vezetet és városunkat. 
A Somorjai Önkéntes Tűz-
oltó Egylet egyik (hajdani 
parancsnokának szavait 
idézve) ismert mottója: 
„Kettős célt írtunk annak 
idején zászlónkra: A pusztító 
tüzet elhamvasztani, a lelke-
sedés tüzét éleszteni.”

Somorjáért Polgári Társulás
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kalandtábor újratöltve

A Szent István Napok Somor-
ján rendezvénysorozattal pár-
huzamosan folyó II. Csema-
dok Kalandtábor egész hete 
István királyunk kultusza köré 
épült. A gyerekek játékok, 
izgalmas, változatos progra-
mok során szerezhettek érté-
kes történelmi információkat. 
A tábor célja ismét Somorja 
város és környékének megis-
merése, a városi értékek tuda-
tosítása és a lokálpatriotizmus 
erősítése volt.
Köszönjük a Somorjai 
Régiófejlesztési Ügynökség-
nek a természetismereti és 

környezetvédelmi foglalko-
zásokat, a Somorjai Önkén-
tes Tűzoltó Testületnek a 
felejthetetlen bemutatót, 
a Big Horn Nagyszarvai 
Lovasklubnak a lovagolta-
tást és nem utolsósorban 
köszönjük az egész heti 
együttműködést remek 
táborvezetőinknek: Méry 
Beátának, Csicsay Andreá-
nak és Varjú Péternek. 
Jövőre pedig újra táboro-
zunk, mert még mindig ren-
geteg érdekességet rejteget 
Somorja!

Pirk Ilona és Kovács Koppány 

kokava lÍnián táboroztak 
a kisiskolások

Hogy egészségesen indul-
jon a nyári szünet, a tejfa-
lui kisiskolások július első 
hetét  túrázással kezdték. 
Június 30-án egy csapat 
izgatott gyereksereg vára-
kozott az iskola előtt, hogy 
szüleik a buszba helyezzék 
poggyászaikat. Amint az 
utolsó búcsúpuszi is elcsat-
tant, felkerekedtünk, és a 
Szlovák Érchegység felé vet-
tük az irányt. Friss levegő 
árasztotta el tüdőnket, és 
tudtuk, hogy hamarosan cél-
ba érünk. Az ellenállhatatlan 

környezet magába szippan-
tott minket, így jó néhány 
alkalommal a túracipőnk 
fogságában az ösvényeken 
áthaladva csodáltuk az elénk 
táruló természetet. A heti 
programok között lovaglás, 
quadozás, szövés, Ki mit 
tud?, diszkó is szerepelt. A 
legbátrabb táborozók éjsza-
kai kincskeresésen vettek 
részt. A kimerítő hét tábor-
tűzi sütögetéssel, zenével és 
sok nevetéssel zárult.  

Nagy Ágnes
Tóth László felvétele

A Somorjai Corvin Mátyás Alapiskola napközisei már a 
szünidő kezdetén élményekkel teli táborozáson vettek részt. 
A résztvevőket gazdag program várta. A kézműves-foglal-
kozások mellett Pongrácz István kutyabemutatót, Domsitz 
Márton íjászbemutatót tartott, Tuba Lajossal pedig aranyat 
mostak a gyerekek. A könyvtárból Pirk Ilona hozott és aján-
lott könyveket szünidei olvasásra. A felső tagozatos Turtev 
Erik és Baráth László érdekes hangszereket mutatott be. A 
táborozók egy ausztriai élményparkban és a mosonmagyar-
óvári Futura Interaktív Természettudományi Élményköz-
pontban is jártak. Az utolsó két napon sátrak lepték el az 
iskola udvarát. A sátorozók közt akadt bátor nulladik osz-
tályos tanuló is. A tábortűznél a finom gulyás mellett Varju 
Péter tanító bácsi gitározott és énekelt. Szombat reggel 
vidám táborozók intettek búcsút az iskolának.           (cai)

A Somorjáért Polgári Társulás az Amavet civil szervezettel 
együttműködve idén is nyári tábort szervezett a hátrányos 
helyzetű gyermekek részére a horvátországi Baško Poljéban. 
A gyerekek nemcsak remekül érezték magukat, hanem szá-
mos információra is szert tettek és új barátokra találtak.

Tóth Ágnes

A Szlovák Vöröskereszt somorjai alapszervezete ismét gyűjtést 
rendez a szociálisan rászorulók megsegítésére. Az összegyűjtött 
gyermek-  és felnőttruházatot, játékokat, cipőket és egyéb holmi-
kat börze keretében szimbolikus összegért értékesíti, s a bevételt 
a szervezet tevékenységének sokrétűbbé tételére fordítja. 
A gyűjtés az adóhivatal épületében történik:
szeptember 19-én 17.00 órától 20.00 óráig,
szeptember 20-án 9.00 órától 12.00 óráig,
szeptember 26-án 17.00 órától 20.00 óráig,
szeptember 27-én 9.00 órától 12.00 óráig,
szeptember 29-én és 30-án 17.00 órától 20.00 óráig.
Az árusítás október 3-án 9.00 órától 19.00 óráig és október 4-én 
9.00 órától 12.00 óráig lesz a városi művelődísi központ előcsar-
nokában.

ruhagyűjtés
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Strieženec Sándor

Zenei élet Somorján 
éS környékén (28)
Tavaly szeptemberben egy 
jól eltitkolt rockkoncert 
zajlott a somorjai kultúr-
ház nagytermében. Az egy-
korvolt sikeres Morgain 
együttes játszott meghívott 
közönség előtt. A Morgain 
sikerei mögött nagyrészben 
Richard Zajac gitáros-éne-
kes rocker állt. Vele ültem 
le emlékezni a múltra, s 
beszélni a jelenről. 
Basszusgitárosként kezd-
ted a Dobré ráno együttes-
ben...
– Ez egy akkoriban szoká-
sos tinédzseregyüttes volt, 
spontán eldöntődött, hogy 
én basszusgitáros leszek. 
Elmondtam otthon, ők 
támogattak, az anyám akko-
riban zongorát tanított, tel-
jes volt a megértés. Emlék-
szem, 300 koronáért vettem 
egy aránylag használható 
hangszert.
Mikor alapítottad meg 
saját zenekarodat?
– Előtte még játszottam az 
Azyl nevű formációban is. 
Itt játszott akkor a dobos 

Marian Schmidt is, ő később 
tagja lett zenekaromnak, a 
Morgain-nek. Ez 1995-ben 
alakult, s ebben már játszott 
és énekelt akkori barátnőm, 
Slávka Tomayová, a későb-
bi feleségem. Dark Fairiles 
Dancing címmel elkészült 
első demóalbumunk. Itt 
szerepel utoljára élő dobos, 
ezután váltottam.
Dobgéppel játszottatok, ez 
nagyon nem szokásos, főleg 
nem abban a stílusban, 
amelyet ti játszottatok. Mi 
bajod a dobosokkal?
– Hát, nem igazán szeretem 
őket. Tapasztalataim után... 
1996-ban újabb demó készült, 
már dobgéppel. Ez eredeti-
leg mini-CD-nek készült, s 
ígéret volt rá, hogy Ameriká-
ban is kiadják. Ez aztán nem 
jött össze, s lett belőle egy 
újabb kazetta (In The Forest 
Wearines). Végül 1996-ban 
elkészült az első igazi CD-
nk Forsbitten Nakedness 
címen. Ezen az albumon 
minden úgy hangzik, ahogy 
azt én elképzeltem. A zene-

kart én vezényeltem, intéz-
tem a dolgait, telefonáltam, 
fellépéseket kötöttem le. Sok 
koncertünk volt akkoriban, 
többnyire sikeresek, volt 
néhány kiemelkedően sikeres 
is, s persze néha becsúszott 
néhány kevésbé jó. Belesza-
goltam a népszerűség érzé-
sébe, mondhatom, elégedett 
vagyok.
Hogyan lett vége?
– Úgy lett vége, hogy a fele-
ségem bejelentette, hogy 
terhes... Hozzájöttek még a 
nézeteltérések a gitárosunk-
kal. Inkább befejeztük.
Sok év után most mégis 
újjászervezted...
– Csáno Norbi beszélt rá, 
magamtól nem élesztettem 

volna fel. Ő játszott a már 
említett albumon is. Nagyon 
meglepett, hogy valakinek 
eszébe jutott a Morgain. Fel-
ajánlotta a fiát zenekari tag-
nak, ügyes dobos, működik 
a dolog. Közben akadt egy 
kis probléma: a nejem, aki 
szintén zenekari tag, főiskolai 
diákként finiselt, s ezzel kicsit 
lelassultak az előkészületek.
Hogy néz ki manapság a 
Morgain tagsága?
– Rajtam kívül: Soňa 
Kozáková – ének, Jitka 
Dobřická-Zajacová – billen-
tyűk, Csáno Norbert – basz-
szusgitár, ifj. Csáno Nor-
bert – dobok. Külsős: Erich 
„Boboš” Procházka. 

(Folytatjuk)

Richard Zajac és Csánó Norbert

Németh Imre és társai szervezésében, a Régiófejlesztési 
Központnak köszönhetően és az SZK Kormányhivatalá-
nak támogatásával  került megrendezésre a zsinagógában 
Néma éj címmel július 24-én az a csodálatos zenei est, ame-
lyen Somorjához kötődő neves zenészek, énekesek ejtették 
ámulatba a szép számú közönséget. Az est során elsősorban 
megzenésített versek hangzottak el Méry Rebeka, Valenský 
Miriam és Németh Imre (a felvételen) előadásában. A továb-
bi közreműködők Erich „Boboš” Procházka, Kósa Ferenc, 
Mezzei Ernő, Németh Mátyás, Varsányi György, Turtev Erik 
és Turtev Juraj voltak.

Ján Čikovský felvétele    

Végh Péter Színgeometriák című kiállítását nyitotta meg 
Hanusz Edit szeptember 2-án a városi művelődési központ 
Tallós-Prohászka István Kiállítótermében. A tárlatnyitón 
közreműködött Méry Rebeka, Hushegyi János és Kotiers 
András (a felvételen). A tárlat szeptember 16-ig tekinthető 
meg.
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mozgással és helyes testtartással 

sokat tehetünk hátgerincünk egészségéért
Egyre több ember panaszkodik derék- és gerincfájdal-
makra. Kevesen mennek orvoshoz betegségükkel, holott 
mind a két panaszra lenne gyógymód. Somorján is van 
rehabilitációs rendelő, nem kell a fővárosba utazni a 
kezelésért. Varga Renáta doktornő kedvesen válaszolt 
kérdéseinkre.
Milyen problémákkal szok-
tak rehabilitációs orvoshoz 
fordulni a betegek?
– Leginkább hátgerincprob-
lémákkal, ízületi panaszokkal, 
valamint törések után. A töré-
sek után elsősorban gyógytor-
nával, az ízületi panaszosok-
nál és a gerincproblémás bete-
geknél általánosan kezeljük a 
betegeket.
Ez miből áll?
– A gyógytorna mellett gépek-
kel is gyógyítjuk őket, elektro-
mos, mágneses és ultrahan-
gos kezeléseket adunk a bete-
geknek. 
A gerincproblémáknál mi a 
jellemző? A ferdülés vagy a 
csigolyakopás? 
– A betegek általában fájdal-
makkal fordulnak hozzánk. 
Ennek több oka is lehet. Van 
beteg, akinek egyszerűen csak 
izomhúzódása van, a fiata-
labbaknál előfordul megfázás 
miatti hátfájdalom. A gerinc-

ferdülés fiatal korban 
szintén felléphet. A gye-
rekeknél nagy gondot 
okoz, hogy helytelen 
a testtartásuk, sokat 
ülnek, és keveset spor-
tolnak. A gyenge izom-
zat miatt lanyha testtar-
tás alakul ki, ami miatt 
elferdül a gerinc. Fontos 
lenne, hogy a gyerekek 
mozogjanak. Rizikós 
korszak a serdülőkor, 
amikor a gyerekek hirtelen 
megnőnek, és az izomzat 
nem tud olyan gyorsan fejlőd-
ni, mint a csontok, ezért a tar-
tóizomzat gyenge marad, és 
nem tudja megfelelően meg-
támasztani a gerincet. 
A gerincferdülésnek stádiu-
mai vannak. Van olyan eset, 
amikor visszafordítható a 
folyamat? 
– Amikor még nincs stabil 
ferdülés, akkor a baj gerinc-
tornával korrigálható. De ha 

nincsen meg a korrekció, akkor 
már csak a műtét segíthet. Idő-
sebb korban, 18 év felett – első-
sorban a lányoknál – hamarabb 
fixálódnak a gerincferdülések, 
ekkor már nehezebb segíteni, 
de tornával és odafigyeléssel 
lehet korrigálni a testtartást. 
Felnőttkorban kik a leginkább 
veszélyeztetettek?
– Az ülő munkát végző embe-
reknél, a sofőröknél, de a nehéz 
fizikai munkát végzőknél is 
fennáll a gerincferdülés veszé-
lye. A fizikai munkát végzőknél 
erősödik az izomzat, de más-
ként terhelődik a gerinc, így ők 
is a veszélyeztetettek közé tar-
toznak. 
Mi a helyzet a sportolókkal? 
Náluk is előfordulhatnak gon-
dok, izomhúzódások. Őket 
milyen módon kezelik? 
– A sportolóknak mindenkép-
pen ajánlott a pihenés, de elekt-
romos kezeléssel és gyógytor-
nával is gyógyítjuk őket. Annak 
alapján ajánljuk a kezelést, hogy 
melyik testrésznél, izomzatnál 
van a gond. Van rá lehetőség, 
hogy csak a beteg izomzatot, 
inakat kezeljük.
A hát erősítése szempontjából 
mennyire hasznosak a nyújtó 
gyakorlatok? 
– A lazító gyakorlatok nagyon 
jók. Ülés közben az izmok 
összehúzódnak, a nyújtó 
gyakorlatokkal pedig a rosz-
szul megterhelt izmok megla-
zulnak. Azok a betegek, akik 

elkezdenek tornázni, maguk 
is meglepődnek, hogy milyen 
jó eredmények érhetők el így. 
Sokszor kényszernek vesszük a 
tornázást, pedig nem kell órá-
kat sportolni, elég a napi 10-15 
perc, Ezzel karban tudja magát 
tartani a beteg.  
Masszázzsal lehet korrigálni a 
hátgerincproblémákat? 
– A masszázsok inkább kiegé-
szítésnek jók, mint ahogy az 
elektromos kezelések is, mert 
csak rövid távú hatásuk van. 
Ha nem változik a terhelés, a 
testtartás, akkor a problémák 
visszatérnek. Ahhoz, hogy hatá-
suk legyen, rendszeresnek kéne 
lenniük s meg kéne változnia a 
terhelésnek.
Milyen mozgás ajánlott a 
gyógytorna mellett? Javasolt 
például a pilates vagy a jóga?
– Igen, mind a kettő jó, és 
éppen divatosak is. Ajánlani 
tudom mind a kettőt. 
És a felülések vagy a fekvőtá-
masz?
– A felülések megterhelik a 
derekat, tehát nem annyira jók. 
A fekvőtámasz egyszerre sok 
izmot erősít, de sokan nem jó 
testtartásban végzik, nem telje-
sen egyenesen tartják magukat, 
és ezzel szintén megterhelik a 
gerincet. Nagyon kell vigyáz-
ni a fitnessben is, hogy helyes 
testtartással végezzük a gyakor-
latokat. Ha nem így tornázunk, 
akkor túlterhelünk egy izom-
csoportot, és abból baj lehet. 
A tornán és a helyes testtartá-
son kívül mire kell még oda-
figyelnünk, hogy a gerincünk-
kel ne legyenek gondok? 
– Oda kell figyelnünk, hogy ne 
fázzunk meg. De mindenkép-
pen oda kell figyelni, hogy ne 
terheljük le a hátat, ha például 
emelünk, akkor ne derékkal, 
hanem lábbal emeljünk. A 
sofőröknek ajánlom, hogy-
ha hosszabb útra indulnak, 
tartsanak szünetet, nyújtsák 
ki az izmaikat a megállóknál, 
mivel vezetés közben mereven 
ülünk. Mindenképpen kerülni 
kell a hirtelen mozdulatokat is. 

Neszméri Tünde 
Fotó: a szerző

SáNDoR ANIKó:  
El CAMINo. AZ úT, AMI 

HAZAVISZ
Akik túlélték a halál pillana-
tát, azt mondják, pár másod-
perc alatt lepereg a szemük 
előtt az életük. De csak ott, 
az utolsó pillanatban kris-
tályosodik ki a lényeg, bár 
akkor általában már késő. 
Én negyven 
napot kaptam 
a sorstól, hogy 
végignézzem 
életem filmjét 
– még időben. 
Mint amikor 
a sötétben 
váratlanul fel-
kapcsolják a 
villanyt. Meg-
ismerhettem 
a lényeget... 
Zarándoklatra 

indultam, fájdalmas vezek-
lés lett belőle. Egy olyan 
bűnért, amit nem is tud-
tam, hogy elkövettem. Amit 
itt leírtam, nem a képzelet 
szüleménye. Legyalogoltam 
a nyolcszáz kilométert, és 
átéltem minden pillanatát. 
Remegtem a döbbenettől, 
amikor kézzel foghatóvá 

vált a csoda, és 
sírtam a zava-
rodottságtól, 
amikor nem 
értettem, mi 
történik velem. 
Ha más meséli, 
amit ott átél-
tem, azt mon-
dom, túl színes 
a fantáziája – 
mondja Sándor 
Anikó könyvé-
ről.

A ZAlAbAi Zsigmond Városi KönyVtár 
AjánljA új KönyVeiből  

Varga Renáta doktornő



2014. SZEPTEMBER10

A VáRoSI RENDŐRSÉg HíREI

• Július 17-én 19.00 órakor a 
Hosszú utcában egy teherautó 
platójáról magyar állampol-
gárok tűzifát árultak. Mivel 
erre nem volt hivatalos enge-
délyük, ráadásul néhány vevőt 
becsaptak azzal, hogy a fa 
mennyisége kevesebb volt a 
feltüntetettnél, nem kerülte el 
őket a pénzbírság.   
• Július 25-én 1.10 órakor a 
Halász utcába vonultak ki a 
rendőrök, mert bejelentés 
alapján a parkoló melletti bok-
rokban egy állítólag megerő-
szakolt nő fekszik félmeztele-

nül. A nő erősen ittas állapot-
ban volt, amit az alkoholszon-
da is megerősített. Mivel bűn-
tény elkövetésének gyanúja 
merült fel, Dunaszerdahelyről 
nyomkereső kutyával a hely-
színre érkezett a bűnügyi 
rendőrség és a gyorsmen-
tőszolgálat is, amely a nőt a 
dunaszerdahelyi kórházba 
szállította. Itt megállapítást 
nyert, hogy sem bűntény, sem 
nemi erőszak nem történt, az 
egész ügy a fantázia és az alko-
hol szüleménye volt.  
• Augusztus 1-jén késő dél-

után bejelentés érkezett a 
rendőrségre, hogy az Isko-
la utcában a poliklinika 
mellett egy ismeretlen férfi 
fekszik a járdán. Az illető 
somorjai lakos ittas volt, s a 
barátja hazavitte. 
• Augusztus 5-én 2.10 óra-
kor a járőröző rendőrök 
arra figyeltek fel, hogy a 
Pozsonyi úton, a régi áru-
ház épületében az éjszakai 
órákhoz képest túl zajosan 
folynak az átépítési mun-
kák. Tekintettel az éjszakai 
csendrendeletre az építés-

vezetőt pénzbírsággal súj-
tották.
• Augusztus 8-án 2.00 óra-
kor az egyik Fő utcai bár előtt 
verekedés tört ki. A verekedők 
somorjai lakosok voltak. A 
rendőrök felszólítására elhagy-
ták a helyszínt. Az esetet az 
állami rendőrök vizsgálják. 
• Augusztus 13-án 2.20 óra-
kor a városi és az állami rend-
őrök elfogták azt a személyt, 
akit a Mária utcai üzletben 
történt lopással gyanúsítanak. 
Az esetet az állami rendőrség 
vizsgálja. 

vendégségben 
a korona udvarban egy könyv

A Harmonia Classica kama-
razenekar július 11-én fellé-
pett az első ízben megren-
dezett Korona Udvari Zenei 
Napokon. A katolikus temp-
lom melletti volt paulánus 
kolostor belső udvara évek 
óta nem látogatható, de a 
városi művelődési központ 
munkatársainak köszönhe-
tően most megnyílt a látoga-
tók előtt: első ízben rendez-
tek zenei műsort az egykor 
szebb napokat látott épület 
belső falai között, amelyre 
zenekarunk is hivatalos volt. 
Már az a tény is elég okot 
adott arra, hogy különle-
ges darabokkal készüljünk, 
hogy itthon, Somorján  
játszhatunk. S az, hogy a 
volt paulánus kolostor több 
száz éves falai között játsz-
hatunk, csak hab volt a tor-
tán. 
A műsorunkat 17. századi  
magyar táncokkal kezdtük, 
majd Teleman Trisonate 
C-dúrja, Gluck Pizzicatója és 
Tallé BeBachja következett. 
Ekkor Nagy Szilárd lépett 
színpadra Debussy Doctor 
Gradus da parnassumjával, 
utána pedig Horváth Zsu-
zsanna Novák Ariájával. 
Mindkettejük fellépését 
tapsvihar követte. Ezután 
Dvořák Humoreszkjével 
jöttünk vissza a zenekarral, 
hogy aztán átadjuk a terepet 
a már nem is annyira ifjú, de 
annál tehetségesebb Lovász 
Bálintnak, aki újból elkáp-
ráztatta a közönség nagy 

részét zongorajátékával. Egy 
nagy klasszikus, Brahms V. 
magyar tánca következett 
a zenekar repertoárjából, 
amely a volt kolostor ódon 
falai között még jobban 
szólt. Fellépésünk utolsó 
három darabja Robert Fal-
tus Pillangója, Sosztakovics 
2. számú keringője és Faust 
Polonéze volt. 
Ahogy leszállt az éj, úgy let-
tek egyre hangulatosabbak a 
belső udvar fényei, melyeket 
Szűcs Gábor fényjátéka egé-
szített ki. Aki ellátogatott a 
Korona Udvarba, az bizto-
san nem bánta meg, hiszen 
nem mindennapi koncert-
nek lehetett szem- és fülta-
núja. A paulános kolostor 
egészen II. József türelmi 
rendeletéig, 1781. október 
25-ig működött. Ekkor a 
kalapos király megszüntette 
a „haszontalan“ szerzetes-
rendeket, s így került bezá-
rásra a somorjai kolostor  
is. Azóta rengetek funkciót 
betöltött már, jelenleg üre-
sen áll, de az ilyen rendezvé-
nyek újra életet lehelnek az 
épületbe.
Még egyszer köszönjük a 
Városi Művelődési Központ-
nak az ötletet, a szervezést 
és a meghívást, Horváth Zsu-
zsannának, Lovász Bálintnak 
és Nagy Szilárdnak a műso-
runkban való közreműkö-
dést, a nézőknek pedig a sok 
tapsot. Reméljük, jövőre újra 
találkozunk.

Méry János

– A Bíborhajnal sok szem-
pontból más, mint az eddigi 
kiadványaim. Három köny-
vem jelent meg eddig, mind-
három zenei témájú  szak-
irodalom, és szlovák nyelven 
íródott. A mostani viszont 
kisregény, tehát szépirodalmi 
alkotás, s az anyanyelvemen 
írtam. Számomra azért is 
fontos ez a könyv, mert úgy 
érzem, életem egy új szakaszá-
ba érkezett megjelenésével.
Jelent már meg szépirodalmi 
munkád?
– Egyszer, még tinédzser 
koromban egy elbeszélés, az 
akkori Új Ifjúság című heti-
lapban. Bármilyen furcsán is 
hangzik, már akkor elhatá-
roztam, hogy egyszer iroda-
lommal fogok foglalkozni. 
Hát, egy kissé sokára tudtam 
csak megvalósítani az álmo-
mat, most viszont már telje-
sen a hatása alá kerültem. Új 
távlatot nyit a Bíborhajnal, 
izgalmas, bizsergető érzés így 
átállítani a váltót, s új pályára 
állni. Inspiráló, felemelő...
Milyen környezetben játszó-
dik a kisregény?
– Csak részben játszódik „itt-
hon”, hiszen egy emigráns 
viszontagságait meséli el a 
nyugati  szabad, ám kemény 
világban. Zenészként eleget 
csavarogtam abban a közeg-
ben, sok mindent láttam, 
tapasztaltam... 

lesz folytatása a munkának?
– Természetesen! Mint 
mondtam, komolyan ráhan-
golódtam az irodalmi szö-
vegekre. A következő mun-
kám már jórészt elkészült. 
Rengeteg tervem van még, 
de ezekről inkább nem 
beszélek, nehogy túlzott 
derűlátással vádoljanak. 
Nagy kihívás ez számom-
ra, s bár kétségek közt, de 
bízom benne, hogy sikerül 
megvalósítanom terveimet. 
A nagy álom egy epizódja 
már teljesült a Bíborhajnal 
megjelenésével.
Hol kapható a könyv?
– A terjesztés az AB-ART 
Kiadó hatáskörébe tartozik, 
de ígéretet kaptunk, hogy a 
somorjai Molnár-könyves-
boltban is megvásárolható 
lesz. A bírálatokat pedig – jót, 
rosszat – a Facebook-oldalamra 
várom.                                   (sv)

Strieženec Sándor kollégánk, barátunk, lapunk állandó tudó-
sítója új könyvvel jelentkezett a napokban. Mivel nem ez az 
első publikációja, afelől érdeklődtünk, milyen érzésekkel 
bocsátja útjára Bíborhajnal című könyvét.



2014. SZEPTEMBER 11
székely pista bácsi tanácsai is segÍtettek

A somorjai sportélet legnagyobb nyári sikerét Jakubík Gábor 
érte el. A szlovákiai kajak négyes tagjaként az ezerméteres 
távon ezüstérmet szerzett a brandenburgi Európa-bajnoksá-
gon. 
Ez a legnagyobb sikered?
– A felnőttek között ez. Pár 
héttel az Eb előtt a milánói 
világkupán bronzérmet sze-
reztünk, de az Eb az Eb.
Hogy éreztétek magatokat a 
brandenburgi verseny előtt? 
– Nem ment jól az edzés. 
Mindent megcsináltunk, 
de nem éreztük magun-
kat jól a hajóban. Jó időket 
mentünk, mégsem volt jó 
érzésünk. A döntő napján 
a bemelegítés alatt óriási 
zápor kapott el minket a 
vízen, jég is esett.
Mégis ezüstöt szereztetek.
– Hihetetlen, de a mi ver-
senyünkre kisütött a nap, 
tükörsima lett a víz. És 
második hely lett a végén. 
Bebizonyosodott, hogy 
minden lehetséges. Még 
akkor is, ha az edzés nem is 
ment a legjobban. 
állítólag ha száz méter-

rel hosszabb a táv, akkor 
elsők is lehettetek volna.
– Erről kár beszélnünk. Hol 
van az leírva, hogy azon a 
százon megvertük volna az 
első cseheket? 
Tartozol valakinek külön 
köszönettel az ezüstért?
– Székely Pista bácsinak. 
Rendszeresen rengeteg jó 
tanáccsal lát el. Amikor haza-
jöttem Brandenburgból, meg 
is mutattam neki az ezüstér-
met. 
Egy hónap után jött a 
moszkvai világbajnokság, 
ahol ötödikek lettetek. Csa-
lódás ez a helyezés?
– Nem. Semmi esetre sem. A 
legjobb időnket mentük, és ez 
erre volt elég. Egy éve a vb-n 
hetedikek lettünk, ez most 
jobb helyezés volt. Ha minden 
éven két hellyel nyomulnánk 
feljebb, nagyon jó lenne. Az 
olimpia két év múlva lesz...

Rossz hatással volt rátok 
a hasmenés, amely rajtad 
kívül mindenkit elkapott?  
– Ez a kellemetlenség min-
denkivel megtörténhet. Sze-
rintem a helyi víz volt az 
oka. Mi nem ittunk belőle, 
de például azzal mosták a 
gyümölcsöket.
Egyébként hogyan nézett 
ki a moszkvai verseny? Jók 
voltak a feltételek?
– Az említett kellemetlensé-
gen kívül minden rendben 
volt. Jó volt a szálloda, meg 
a versenypálya is. 

Hogyan telnek a napjaid?
– Pihenéssel. Vége a sze-
zonunknak. Sokat moto-
rozom, gyakran járunk le 
Demin Viktorral a Bala-
tonra.
Mikor kezdődik a felkészü-
lés a következő évre?
– Szeptember végén. 
Novemberben egy hónapra 
az USA-ba megyünk edzőtá-
borba. Nagyon fontos lesz a 
2015-ös év, mivel a vb-n kell 
kiharcolnunk az olimpiai 
részvételt.

Duducz Tibor

a legjobbak 
a ,,tizenkettesek“

Ismét emelkedett a foci szín-
vonala az STK Somorja csa-
patában. Bizonyítja ezt a négy 
diákcsapat, amelyek a legfel-
ső osztályban szerepelnek.
A említett csapatok közül a 
tizenkét évesek a legsikere-
sebbek. Duhaj Péter tanítvá-
nyai az első két fordulóban 
simán legyőzték a szomszéd-
vár csapatait, a Szencet és a 
Dunaszerdahelyt. „Nagyon 
jól játszottunk, győzelme-
ink megérdemeltek voltak. 
Elismerték ezt ellenfeleink 

edzői is – mondta Duhaj 
Péter. – Nagyon jó csapa-
tunk van, alapját a tavalyi 
U11-es együttes alkotja, 
amely két bajnoki címet is 
szerzett. Ezeken a játékoso-
kon kívül három új focista 
érkezett hozzánk a Rába 
ETO Győr akadémiájából: 
Rátonyi Soma, Bagó Bálint 
és Csomor Áron. Remélem, 
hogy az első ligában a táb-
lázat felső részében fogunk 
szerepelni” – fejezte be nyi-
latkozatát Duhaj Péter.     (duc)

Rekordrészvétel a csölösztői kajak-kenu-viadalon! Pontosan 
394 versenyző vett részt a 20. Samaria-kupán és a 11. Vladimír 
gális Emlékversenyen. 
A szlovákiai kajak-kenu versenyprogram nem képzelhető el a 
csölösztői verseny nélkül. „Ebben az évben öt versenyből állt 
a Szlovákia-kupa. Az egyik helyszín a mi versenyünk volt” – 
árulta el Tóth Imre, a somorjai kajakklub elnöke (a felvételen). 
Összesen nyolc hazai első helyezés született, Seregi Karolinának 
pedig sikerült dupláznia. Megnyerte a 13 éves lányok 200 méte-
res és 2000 m-es számát. Ennek ellenére a csölösztői versenyt a 
nyitranovákiak nyerték meg. „Ez is a sporthoz tartozik – mondta 
Tóth Imre. – Hagyományosan a mi klubunk versenyzői kapták 
meg az egykori vezetőinkről elnevezett díjat. Móricz Egoné lett a 
Csölle József- emlékkupa, Kmotrík Krisztináé pedig a Sebestyén 
Aladár-emlékkupa.” A somorjaiknak azonban nem kell búslakod-
niuk: ők lettek a Szlovákia-kupa 2014-es győztesei. Ez azt jelenti, 
hogy már ötödik éve városunk klubja a legjobb Szlovákiában!!

Duducz Tibor
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2014. március 6-án Veroni-
ka Csákyová, június 2-án 
Taha leonard, június 24-én 
Duchaj Matias, július 1-jén 
lengyel Stella Mia, július 
3-án Pilcová Katarína, 
július 5-én Czafik Kristóf, 
július 9-én Kovács Adri-
án, július 13-án Szücsová 
Dominika, július 14-én 
Sipos Ferenc, július 16-án 
ostrihoň oliver, július 
20-án Drotovánová Anna, 
július 23-án Botos Elliot, 
július 24-én Bošanský Alex, 
július 26-án Szerda Dóra, 
július 31-én ágoston áron 
és Kováč Jakub látta meg a 
napvilágot.
Sok sikert, újszülöttek!

2014. július 12-én Chlebčok 
Martin és Albrechtová 
Monika, július 26-án Csiba 
Imre  és  Cséri gabriel-
la, augusztus 9-én Halas 
Radoslav és Sýkorová 
Zlatica, augusztus 16-án 
Bartoš Attila  és Keresz-
tes Szilvia, augusztus 
22-én ladič ladislav és 
Motyčáková Klaudia eskü-
dött örök hűséget egymásnak. 
Gratulálunk!

SZÜLETETT

HÁZASSÁGOT KÖTÖTT
2014. július 4-én Batta 
István 59 éves korában, 
július 8-án Fodor Anna 63 
éves korában, július 11-én 
gremsperger József 74 
éves korában, július 14-én 
Schwinger Ferenc 88 éves 
korában, július 17-én Méry 
József 74 éves korában, július 
21-én Juščiaková Eva 79 
éves korában, július 22-én 
Fehér Imre 79 éves korában, 
július 25-én Fituš ladislav 
62 éves korában, július 27-én 
Szeif otília 80 éves korában, 
augusztus 1-jén Bodó gizel-
la 88 éves korában, augusztus 
2-án Bakšová Mária 82 éves 
korában és Tosecký ondrej 
75 éves korában, augusztus 
9-én lévai Jenő 63 éves korá-
ban és Kollár lýdia 83 éves 
korában, augusztus 13-án 
Blehová Margita 86 éves 
korában és Filková oľga 
85 éves korában, augusztus 
15-én Krutá Anna 91 éves 
korában, augusztus 24-én 
lukovič Veronika 91 éves 
korában, augusztus 27-én 
Nagy Adél 59 éves korában, 
augusztus 30-án Szalay Péter 
68 éves korában távozott az 
élők sorából. 
Béke poraikra!

ELHUNYT

KÖSZÖNTŐ
Jó egészséget, sok erőt, 
örömöt, boldogságot kívá-
nunk azon polgártársaink-
nak, akik szeptemberben 
töltik be 70., 75., 80., 85. 
és ennél több életévüket: 
Rozmušová Katarína, 
laczó István, Tóth Zol-
tán, Brunczlik Sándor, 

Szamaránszky Erzsébet, 
Stražanová Juliana, Matus 
Mihály, lelkes Terézia, 
obernauer Károly, Csivre 
Ferenc, Szamaránszky 
István, Pisch lászló mér-
nök, Szinghoffer árpád, 
Krecskó Mária, Matus 
Piroska, Kovács József, 
Matuš Ferenc, Šebák Alojz, 
Hakl József, Bartalos Ilo-
na, Vida Piroska, Šaranská 
gizela, gaál Rozália, 
Benkő Terézia, Schill 
Katalin, Koczkás gizella, 
Adamcsek Katalin, Csepy 
Júlia, Forgács Rozália, 
Hamar Erzsébet, Zubajová 
Mária, Sebestyén József, 
dr. Bošňák František, Feke-
te Erzsébet, Čajkovská 
Alžbeta, Horváth lajos, 
Horváth Terézia, Varga 
Ilona.

Egy éve, hogy az égiek nagyon jókat 
esznek, a mi szívünk viszont nagyon üres 
maradt, amióta elmentél.
Emlékezzünk közösen 
HoNTI ZolTáN „Falatkára”,
akit a kegyetlen halál 2013. augusztus 26-án 
ragadott ki szerettei köréből.  
           Szerető családja, rokonai és barátai

MEGEMLÉKEZÉS

A napokban ünnepelte kerek születésnapját 
Babej Edit doktornő. 

A pozsonyi Orvostudományi Karon végzett tanulmá-
nyai befejezése óta városunk lakosait szolgálja mint bel-

gyógyász és diabetológus, majd mint körzeti orvos. 
Következetességével, alaposságával és a páciensekhez 

való lelkiismeretes hozzáállásával elnyerte betegei szere-
tetét és elismerését. A doktornőt a salernói orvosi iskola 

mondásával köszöntjük:
Si tibi deficiant medici, medici tibi fiant haec tria:

mens laeta, requies, moderata diaeta.
Vagyis: Ha hiányoznak neked az orvosok, e három dolog 

legyen az orvosod: víg kedély, nyugalom, mérsékelt életvitel. 

Jó egészséget, sok erőt és a jó Isten gazdag áldását 
kívánják: hálás betegei

A Zalabai Zsigmond városi könyvtár és a pozsonyi szék-
helyű Carissimi nonprofit alap szeretettel 

meghív minden érdeklődőt  
Százdi Sztakó Zsolt felvidéki író bemutatkozására.

Helyszín: a könyvtár olvasóterme.
Időpont: 2014. október 2. (csütörtök), 17.00 óra.

Sztakó Zsolt Százdon született, idén nyár óta somorjai 
lakos lett, mert abban bízik, hogy a városban olyan közegbe 
kerül, ahol a betegsége miatti hátrányokat jobban le tudja 
küzdeni, és be tud kapcsolódni a város kulturális, szellemi 

életébe, kerekes székben is elérhető programjaiba.

A Németh-Šamorínsky István 
Művészeti Alapiskola vezető-
sége ezennel meghívja a zene-
kedvelő közönséget Andrea 
Pellegrini olasz zeneszerző, 
zongorista dzsesszkoncertjé-
re. A hangverseny az egyko-
ri somorjai hadifogolytábor 
lakóinak emlékére zajlik. 
Ennek a tábornak volt egykor 
lakója a művész ugyancsak 
komponista nagyapja, Paulo 
Pellegrini, aki ittléte alatt is 
írt szerzeményeket, amelye-
ket később Olaszországban 
publikáltak és játszottak. A 
koncert az I. világháború 100. 
évfordulójának apropóján 
született, s beleillik a művé-
szeti alapiskola 55 éves jubile-
umi rendezvényeinek sorába.
A hangversenyre 2014. szep-
tember 16-án, 18.00 órakor 
kerül sor a zeneiskola koncert-
termében.

koncert CSAláDI PIKNIK-re invitáljuk Somorja és vidéke 
keresztény magyar családjait a Nagyboldogasszony-
plébániatemplomba, a Pasztorációs Központba, a Plébánia-
kertbe és környékére 2014. szeptember 27-én, szombaton, 
amelyen kicsik és nagyok, fiatalok és idősek lelki és testi töl-
tekezésére, találkozására lesz alkalom.
Szeretettel hívja nemcsak a családokat, hanem az egyedül-
állókat is a 8.00 – 13.00 óra között tartandó rendezvényre a 
VITA HUMANA polgári társulás, amelyet a Bethlen Gábor 
Zrt. is támogat.  

Babazenére invitáljuk a 0-3 év közötti gyermekeket és kísé-
rőiket. A népi hagyományokra alapozott ölbeli játékokat a 
somorjai Paolai Szent Ferenc Karitatív Otthon berendezett 
babatermében tartja hétfőnként 10.00 órai kezdettel Bándy 
Katalin. További infó a 0948/192 700-es telefonszámon.

A Szlovák Vöröskereszt alapszervezete értesíti a véradó-
kat, hogy 2014. szeptember 22-én véradás lesz a városi 

művelődési központ első emeleti helyiségében. 
Az érdeklődőket reggel nyolc órától tizenegy óráig várják.
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TEL.KONTAKT:
SERVIS MONTÁŽ:

0917 313 973
0911 427 367

GÁZKAZÁNOK
GÁZGRILEK, GÁZFÕZÕK
VÍZMELEGÍTÕK
ABSZORPCIÓS HÛTÕK
KÜLTÉRI HÕSUGÁRZÓK
GÁZPALACKOK CSERÉJE
HÕSUGÁRZÓK KÖLCSÖNZÉSE

Senecká 1, 93101 Šamorín

www.rhgaz.sk

PLYNOVÉ KOTLE
PLYNOVÉ GRILY, VARIÈE
OHRIEVAÈE VODY
PLYNOVÉ CHLADNIÈKY
TERASOVÉ ŽIARIÈE
VÝMENA PB FLIAŠ
POŽIÈOVÒA ŽIARIÈOV
A PLYN.AGREGÁTOV

P R E D A J

M O N T Á Ž
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� www.dm-drogeriemarkt.sk
� www.facebook.com/dm.Slovensko

–25 %
na celý sortiment  
starostlivosti o zuby
Od 01. 09. do 30. 09. 2014.

za 50
bodov

–25 % na detský sortiment
len za 75 bodov!
Od 15. 09. do 21. 09. 2014. 
Zľava sa nevzťahuje na plienky, počiatočné mlieka a PRO 1.

SUMMER
GOODBYE

P A R T Y
ŠAMORÍN

19.09.2014 
OD 19:00 DO 03:00

POMLÉ

Y

DANCE FITDANCE FITDADADAADANDANCE FIT

V PREDPREDAJI NAMOREZLIAV.SK 6€
NA MIESTE 8€DETI DO 6 ROKOVZADARMO

 ŠPECI LNY O  

Tattoo Studio 
by Ladislav Horváth

0911 293 392
horvathtattoo@gmail.com


